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Vážení spoluobčané, 
závěr roku 2024 zejména ve vánočním shonu rychle uběhl a máme tady rok 2025, se všemi očeká-
váními a nadějemi, zejména na „lepší zítřky“. Dovolte mi, abych Vás v novém roce pozdravil i přivítal 
a popřál Vám pevné zdraví, optimismus po celý rok, úspěchy, ale i štěstí v životě. 
.
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Je tady rok 2025
 (Pokračování ze str. 1)

Osobně v tomto roce očeká-
vám, zejména v oblasti obecní 
problematiky, další významný 
posun pro zlepšování života 
našeho obyvatelstva. Máme to 
ve schváleném plánu, zastupi-
telstvo tento plán vcelku jed-
nomyslně podporuje. Pokusím 
se Vám nastínit, z čeho můj 
optimismus vychází.

Obec má prosincovým zastu-
pitelstvem schválený rozpočet 
na rok 2025, což je hlavní vý-
chodisko našeho naplánova-
ného počínání v tomto období. 
Výdajový rozpočet je poprvé 
v historii přesahující 200 mil. 
Kč a obec využije z velké čás-
ti naše společné finanční pro-
středky, které jsme si pro velké 
investice vždy prozíravě našet-
řili. Bez těchto peněz by velké 
stavby byly sice možné, ale jen 
s úvěrem u banky a s vysokým 
úrokem. Rok 2025 je dalším ro-
kem, kdy obec žádnou půjčku 
nebude ještě potřebovat, a to 
i přes masivní investiční čin-
nost. Hlavními stavbami, kte-
ré v roce 2025 uskutečníme, je 
první podetapa velké třetí eta-
py budování splaškové kanali-

zace a úvodně budeme stavět 
novou velkou ČOV s napoje-
ním na nový i stávající systém 
kanalizačního potrubí. V plánu 
zde máme prostavět 80 mil. Kč 
a již letos využijeme i státní pro-
středky ze získané dotace a ty 
budou u celkové stavby pokrý-
vat cca 50 % nákladů. Další vý-
znamnou stavbou je dokončení 
rozestavěné, zbrusu nové soko-
lovny. Zde máme vázáno okolo 
35 mil. Kč s tím, že na tuto stav-
bu nemáme dotaci, takže pení-
ze použijeme výhradně z našich 
naspořených zdrojů. Chtěl bych 
jen poznamenat, že v celé ČR 
jsou stovky starých sokoloven 
a zdaleka není pravidlem, že by 
obce stavěly nové. Všechny ale 
mají třeba 80 a více let a sypou 
se k zemi, jako se už sypala ta 
naše. Vážím si toho, že se naše 
stavba uskuteční a že ji zastupi-
telstvo obce podpořilo. Tradice 
sokolské organizace tak bude 
mít v naší obci pokračování.

Vážení spoluobčané, rozpočet 
na rok 2025 obsahuje dalších 
mnoho položek – opravu cest, 
parkoviště SK, renovaci obřadní 
síně atd. Nemá význam všech-
no podrobně popisovat. Přece 
jen ale zmíním dvě perspek-

tivně významné věci, na nichž 
se bude v roce 2025 pracovat. 
Zatím sice od začátku „jen“ 
projektem, ale postupně pak 
po realizaci s velkým význa-
mem pro obec.

Jedná se nově zastupitelstvem 
v prosinci schválenou splaš-
kovou kanalizaci pro 1. část 
Zálesí v oblasti restaurace Li-
buše, kde projektant vybere 
jednu ze tří možností řešení. 
Podrobněji záměry popíšu ob-
čanům později. Starosti mi tro-
chu dělá skutečnost, jestli i tuto 
stavbu, při dnešní kanalizační 
rozestavěnosti, ještě náš pan 
Václav Kyjonka administrativ-
ně zvládne. No a samozřejmě 
je to projekt naší druhé zu-
bařské ordinace, o které jsem 
psal v Okénku již dříve. Na obě 
věci se osobně velmi těším už 
od projektu, jen je potřeba si 
uvědomit, že stavby v realitě 
nebudou „bleskově“, protože 
se jedná o docela komplikova-
né záměry. O postupech bu-
deme samozřejmě informovat.

Vážení spoluobčané, mějte 
pěkný rok 2025!
 Ladislav Rosman, 
 starosta obce

Informace z 15. zasedání zastupitelstva
Poslední zasedání zastupitel-
stva obce v roce 2024 se konalo 
ve středu 18. prosince v banket-
ce Dělnického domu. Většina 
bodů programu byla zaměřena 
na rekapitulaci práce roku 2024 
a plánu prací na rok 2025. 

Zastupitelé tak schválili roz-
počtová opatření, plán práce 
zastupitelstva obce, finanční-
ho a kontrolního výboru na rok 
2025, zprávu o činnosti fi-
nančního a kontrolního výbo-

ru za rok 2024, výsledek kon-
troly provedené kontrolním 
výborem a majetkovou pro-
blematiku. Důležitým bodem 
programu byl rozpočet obce 
na rok 2025, který zastupitelé 
po projednání taktéž schválili. 
Dále bylo na zasedání jedná-
no o záměru zpracování studie 
proveditelnosti 1. části splaško-
vé kanalizace na Zálesí a dopl-
něném bodu programu, který 
se týkal prodloužení termínu 
pro podávání žádostí o finanční 

podporu domácnostem posti-
ženým povodní. Zasedání bylo 
ukončeno vzájemným přáním 
k vánočním svátkům.

Vážení občané, další zasedání za-
stupitelstva obce dle schválené-
ho plánu se bude konat ve stře-
du 12. března 2025 v banketce 
Dělnického domu a k účasti jste 
všichni srdečně zváni.
 
 Šárka Kepenyesová, 
 tajemnice OÚ
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Sportovní hala v obci prosperuje

Finanční podpora domácnostem 
zasaženým povodní

Přikládáme tabulku úrovně tr-
žeb po jednotlivých měsících 
roku 2024. Naši občané vy-
užívají možnosti sportovního 
vyžití v naší nové hale zejmé-
na na badminton, který se stal 
velmi oblíbeným. Na funkč-
nost zařízení máme pouze 

pozitivní reakce. Rezervační 
systém na našich stránkách 
ukazuje plnou vytíženost za-
řízení, zákonitě s vyšší inten-
zitou na podzim a v zimních 
měsících roku. Plná obsaze-
ní parkoviště u haly zájem 
o sport potvrzuje i foto pl-

ného parkoviště z neděle 15. 
prosince 2024.

 Ladislav Rosman, 
 starosta obce

Vážení spoluobčané, dovol-
te mi touto cestou informo-
vat o aktuálním dění ohled-
ně čerpání finanční podpory 
státu domácnostem zasaže-
ným povodní po 12. 9. 2024, 
způsobenou tlakovou níží 
Boris.

Obec Dětmarovice, jež byla 
výše uvedenou povodní za-
sažena, se zaregistrovala 
do programu finanční podpo-
ry poskytované Státním fon-
dem životního prostředí Čes-
ké republiky.

Na základě rozhodnutí zastu-
pitelstva obce ze dne 18. 12. 
2024 došlo z důvodu doda-
tečně podaných žádostí k pro-
dloužení termínů pro podání 

žádosti do data 15. 1. 2025.

Na základě doručených pod-
kladů bylo ke dni 13. 1. 2025 
zaevidováno 75 žádostí na fi-
nanční podporu. Tyto byly 
kategorizovány dle pravidel 
k poskytnutí finanční podpory 
do dvou kategorií.

Žádost o finanční podporu 
lze podat na SFŽP maximálně 
ve třech dávkách v termínu 
do 31. 1. 2025. Obec již zažá-
dala před koncem roku pro 56 
v tu chvíli evidovaných žádostí 
a následně obdržela finanční 
zálohu ve výši 2.200.000 Kč. 
Po uzavření dodatečného 
termínu 15. 1. 2025 zažádá 
obec obratem druhou dáv-
kou na poskytnutí zálohy pro 

zbylé žadatele a načerpá další 
finanční prostředky. 

Následným rozhodnutím rady 
obce, která musí posoudit in-
dividuálně každou žádost, 
zdali splňuje nárok na finanční 
podporu přiznání dané dota-
ce, dojde ke schválení dané 
žádosti. K zahájení výplaty 
finanční podpory pak dojde 
bez zbytečných odkladů ještě 
v průběhu měsíce ledna.

Věříme, že tento postup ze 
strany poskytovatele pod-
pory alespoň částečně zmír-
ní ztráty a škody na majetku 
způsobené povodní. 

 Marek Svrčina, 
 místostarosta obce

LEDEN 53 420,00 Kč
ÚNOR 65 540,00 Kč
BŘEZEN 63 410,00 Kč
DUBEN 51 520,00 Kč
KVĚTEN 33 910,00 Kč
ČERVEN 30 330,00 Kč
ČERVENEC 16 840,00 Kč
SRPEN 32 740,00 Kč
ZÁŘÍ 47 360,00 Kč
ŘÍJEN 49 050,00 Kč
LISTOPAD 73 430,00 Kč
PROSINEC 64 200,00 Kč

CELKEM 581 750,00 Kč

Vývoj tržeb za pronájem haly 
v roce 2024
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Naše obec bude soutěžit
Zastupitelstvo obce Dět-
marovice schválilo účast 
naší obce v soutěži VESNI-
CE ROKU 2025. Je to tra-
diční soutěž s vysokou mírou 
konkurence, kde se hodnotí 
nejen vzhled obce, ale hlav-
ně úroveň spolkové činnosti 
a sounáležitost obyvatelstva. 

Občané, kteří byli na zasedá-
ní 20. 11. 2024 přítomni, vcel-
ku vyjádřili myšlence účasti 
v soutěži podporu, což mě 
i překvapilo. Co mě ale pře-
kvapilo ještě více, že i část 
zastupitelstva po zjištění, jak 
přítomné obecenstvo reagu-
je, naráz „zjihla“ a své původ-
ní odmítání soutěže změnila 
na akceptaci, takže v hlasová-
ní byla proti soutěži jen jedna 
zastupitelka. Ale musím říct, 
že na dřívější schůzce před-
sedů našich spolků se všich-
ni vyjádřili k účasti v soutěži 
pozitivně, což je rozhodují-

cí. Bez pozitivního náhledu 
našich občanů nemá smysl 
o účasti v soutěži uvažovat.

Prezentace obce v soutě-
ži bude mít svou přípravnou 
administrativní část, kterou 
zvládneme, ale podstatnou 
úlohu v prezentaci budou 
mít právě naše spolky, které 
v uvedeném termínu připra-
ví výstavkové panely na plo-
še hlavního sálu v Dělnickém 
domě. Vystoupí též žáci naší 
školy, bude promítnut film 
o obci, ale i například někte-
ré zajímavé záběry ze živo-
ta obce. Včetně projížďky 
po obci se musí prezentace 
stihnout za dvě hodiny, tak-
že to bude dost fofr. Tako-
vý je nastavený časový li-
mit. V prezentačním dni ale 
budeme chtít i pro občany 
uskutečnit nějaký zajímavý 
program, například na par-
kovišti před Dělnickým do-

mem. Ale to se ještě upřes-
ní. Poprosil bych občany, aby 
si soutěž vzali „za své dílo“. 
Za pokus to stojí, obec se zvi-
ditelní a prospěje jí to. A po-
zor, není to o prezentaci sta-
rosty jako osoby, jak to někdo 
staví. Doufám, že si lidé ne-
myslí, že se i ve svém věku 
„někam škrábu“… Úspěch by 
mě ale potěšil, to je jasné. 

Myslíme si, že se obec ne-
musí za nic stydět. Kromě 
spolků se bude hodnotit stav 
knihovny, péče o seniory, vy-
bavenost obce, stav základní 
školy a mateřské školy, sport 
v obci atd. 

A společný „tah na branku“ 
v předmětné soutěži snad 
nebude takový problém. Dr-
žím palce!

 Ladislav Rosman, 
 starosta obce

Kde volat v případě útoku:
TÍSŇOVÁ LINKA - 158       *       PRO NESLYŠÍCÍ - 603 111 158

Pro seniory byl schválen finanční dar 
na ozdravný pobyt 
Dne 18. prosince 2024 schvá-
lilo Zastupitelstvo obce Dět-
marovice pro letošní rok pro-
středky na poskytování daru 
na ozdravný pobyt pro obča-
ny Dětmarovic, a to v celkové 
výši 300 000 Kč.
• Dar v max. výši 2 500 Kč 
může být poskytnut obča-

nu Dětmarovic ve věku od 65 
let jednou ročně na ozdravný 
pobyt v České a Slovenské re-
publice. Žádost občan podává 
na příslušném tiskopise, jehož 
přílohou je doklad o zaplace-
ní pobytu, z čehož je jasné, že 
pobyt je pro daného občana.
Potřebné informace jsou zve-

řejněny na webových strán-
kách www.detmarovice.cz 
nebo Vám budou poskytnu-
ty na Obecním úřadě Dět-
marovice, kancelář č. 103, tel: 
596 540 143. 

 Lenka Hanusková, 
 referent OÚ
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Nová sokolovna se už „rýsuje“
Občané už jistě sledují stav 
rozestavěnosti naší sokolovny 
– nového sportovně-spole-
čenského zařízení v naší obci. 
Sokolovny v ČR jsou vesměs 
staré budovy volající po ob-
nově a případů, kdy si obec 
sama na své náklady staví 
zcela nový tento tradiční ob-
jekt, a to od základů, je oprav-
du „jako šafránu“. 

Osobně si toho velmi vážím, 
že naše zastupitelstvo jed-
nohlasně stavbu doporučilo 
i s tím vědomím, že tentokrát 
stát na investici nijak nepři-
spěje… A vysoutěžený náklad 
realizace stavby přes 30 mil. 
Kč opravdu malý není. Nová 
stavba ale naváže na historii 

stavby původní a jsem pře-
svědčen o tom, že si objekt 
obec sokolská, ale i sportovní 
veřejnost oblíbí a náležitě jej 

využije po několik dalších ge-
nerací. 
 Ladislav Rosman, 
 starosta obce

ÚHRADA MÍSTNÍHO POPLATKU  
ZE PSŮ PRO ROK 2025
Místní poplatek ze psů pro 
rok 2025 je splatný do 28. 2. 
2025.

Výše místního poplatku ze 
psů pro rok 2025 zůstala ne-
měnná, a to 100 Kč/1 pes.

Poplatek lze platit *bezho-
tovostně, a to bankovním 
převodem na účet číslo: 
3624791/0100

* Při bezhotovostní platbě je 

nutné použít variabilní sym-
bol, který vám byl přidělen 
při přihlášení psa. 

Jestliže ho nevíte, sdělí vám 
jej správce poplatku paní Jana 
Timko (tel.: 596 540 146, e-
mail: matrika@detmarovice.
cz).

Do poznámky napište jmé-
no, příjmení a číslo rodinného 
domu toho, za koho poplatek 
hradíte.

Žádáme o správné uvede-
ní všech údajů tak, aby byla 
platba správně identifiko-
vána a přiřazena správnému 
plátci poplatku.

Dále je možné hradit popla-
tek hotově na pokladně úřa-
du v úředních hodinách, a to:

PO 8.00–12.00 
a 13.00–17.00 h. 
ST 8.00–12.00 

a 13.00–17.00 h. 
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Obec Dětmarovice nárůst počtu 
seniorů nepodceňuje
Čas od času narazíte na různě 
stylizované texty s tématem 
rychlého nárůstu počtu seni-
orů v naší společnosti. Někdy 
bývají i neuvěřitelně bezo-
hledné vůči starým lidem, ale 
tím se dnes nechci zabývat.

Přiložený článek z internetu 
shrnuje problematiku do zají-
mavých čísel a údajů, které stojí 

za to si občas připomenout.

Náš zavedený systém v obci 
s objekty DPS a Domovem 
pro seniory včetně obětavé 
terénní služby a seniortaxi 
nám zatím, dle mého názoru, 
vyhovuje. Nicméně do bu-
doucna je to téma stále ote-
vřené a jeho naléhavost se 
bude jen zvyšovat.

Někde jsem četl, že kdysi 
dávno severské národy ka-
ždých deset let shromáž-
dili své staré lidi na ledové 
kře a tu pak odstrkali na širé 
moře. No, myslím, že napří-
klad tuto praxi přece jen ne-
bude možné zavést. 

 Ladislav Rosman, 
 starosta obce

Nemohoucích seniorů bude za dekádu 
dvojnásobek. Stát zvažuje povinné 
pojištění, jinak hrozí kolaps
Česko čeká v příštích deseti 
letech bezprecedentní výzva: 
dlouhodobou péči bude po-
třebovat skoro dvakrát tolik 
seniorů než dnes. Na základě 
demografických dat Českého 
statistického úřadu to odha-
duje ministerstvo práce a so-
ciálních věcí. HN mají analý-
zu k dispozici. Podle ní bude 
namísto dnešních 128 tisíc 
klientů starších osmdesáti let 
závislých na sociálních pra-

covnících až 226 tisíc lidí.

S tím úzce souvisí nejen po-
třeba vybudování nových ka-
pacit – zejména domovů pro 
seniory, ale také přenastavení 
celého systému financování 
péče o nemohoucí. Stát už 
na ni jednoduše nebude mít 
peníze a Česko se tak prav-
děpodobně nevyhne zavede-
ní povinného pojištění dlou-
hodobé péče. Tedy podobně 

jako například v Německu. 

Ročně jde do sociálních slu-
žeb ze státní kasy zhruba 
70 miliard korun. A toto čís-
lo by se s náporem většího 
množství starších a méně 
soběstačných seniorů mohlo 
podle odhadů lidí z branže 
více než ztrojnásobit. 

 Jitka Vlková, 
 zdroj Hospodářské Noviny

Platby za odpad
Úhrada místního poplatku za komunál-
ní odpad bude probíhat opět od března 
2025 až po obdržení Výzvy k úhradě. 
Částky zůstávají beze změn. 

 Taťána Čempelová, OÚ Dětmarovice
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Rekonstrukce obřadní síně:  
Důstojné prostředí pro významné 
události naší obce
Obecní úřad Dětmarovice 
se rozhodl provést dlouho 
očekávanou rekonstrukci 
obřadní síně, která se stala 
nezbytným krokem pro za-
jištění moderního a repre-
zentativního prostoru. Sou-
časná podoba síně pochází 
z let 2004–2005, některý 
mobiliář je starý i 35 let a již 
nesplňuje nároky na funkč-
nost ani estetiku odpovída-
jící významu událostí, které 
se zde pravidelně konají.

Tato obřadní síň slouží ne-
jen ke svatebním obřadům 
a vítání nových občánků, ale 
také jako prostor pro kon-
certy, recitály a další kul-
turní akce. Současný stav 
však neodpovídá důstojnos-
ti těchto okamžiků ani mo-
derním standardům. Z to-
hoto důvodu zastupitelstvo 
obce odsouhlasilo rekon-

strukci, jejíž náklady ve výši 
2 000 000 Kč jsou již zahr-
nuty do rozpočtu obce pro 
rok 2025.

Rekonstrukce zahrnuje od-
stranění zastaralých prvků, 
modernizaci stavebních prv-
ků (podlahy, stropy, elektro-
instalace, povrchové úpravy) 
a instalaci nového mobiliáře 
a moderního osvětlení.

Naším cílem je vytvořit nad-
časový, příjemný a esteticky 
čistý prostor. Výsledná po-
doba síně nebude narušovat 
individuální styl svatebních 
obřadů, ale zároveň poskyt-
ne důstojné prostředí pro ví-
tání našich nejmenších i pro 
další kulturní akce.

Rekonstrukce obřadní síně 
není otázkou zbytečné-
ho komfortu, ale nutnos-

ti. Aktuální podoba již není 
funkční ani estetická a ne-
dostatečně reprezentuje 
naši obec při významných 
příležitostech. Chceme vy-
tvořit prostor, který vydr-
ží dlouhodobě a nebude 
za několik let opět působit 
zastarale.

Jsme si vědomi, že každá 
změna vyvolává diskuse. 
Přesto jsme přesvědčeni, že 
investice do prostoru, který 
slouží celé obci a symbolizu-
je významné životní okamži-
ky, je krok správným smě-
rem.

Děkujeme za pochopení 
a věříme, že nová podoba 
obřadní síně bude ku pro-
spěchu nás všech.

 Richard Górecki, 
 zastupitel obce 

poděkování

Sbor dobrovolných hasičů daroval do domu s pečo-
vatelskou službou krásný vánoční stromeček, kte-
rý přinesl do tohoto období trochu vánoční pohody 
a radosti. Tento milý dar přispěl k příjemné atmosféře 
pro všechny obyvatele, kteří si tak mohli užít sváteční 
chvíle. 

Tímto bych chtěla poděkovat za tento dar, který roz-
jasnil prostory. Obyvatelé tak prožili příjemnou svá-
teční atmosféru.

 Lenka Hanusková, soc. pracovnice
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2. ročník Svatomartinského pochodu 
se světly
Začátkem listopadu 2024 se-
vřela náš region rozsáhlá in-
verze. Když jsem se přesně 
na svátek Martina podívala 
z okna, byla sotva vidět kos-
telní věž. Komíny a chladicí 
věže elektrárny byly skryty 
v nízké oblačnosti. Ach jo, po-
vzdechla jsem si. Termín Sva-
tomartinského pochodu se 
blíží. Přijde někdo?

Ve čtvrtek 14. listopadu už byla 
vidět světla na komínech a kouř 
ukazoval na změnu proudění. 
Popadla jsem batoh plný slad-
kostí pro děti a vyrazili jsme 
k sokolovně. Za pár minut jsem 
věděla, že plný batoh bude 
brzy poloprázdný. Na okra-
jích silnice postávaly skupinky 
lidí vybavených různorodými 
světýlky a za nimi se rýsovala 
novostavba sokolovny.

Spolu s ostatními organizáto-
ry jsme zajistili nezbytné foto, 
neúspěšně jsme se snažili spo-
čítat účastníky pomocí sčíta-
cích bonbónů a vyrazili jsme. 
Předběhla jsem celý průvod, 

který byl dlouhý několik de-
sítek metrů. Míjela jsem ro-
diny s dětmi, páníčky s pejsky 
i osvětlené koníky. Lampióny 
pohupoval mírný větřík a po-
časí se nakonec vydařilo.

Celý průvod úspěšně dora-
zil do Motorestu v Koukolné. 
Dětem jsme rozdali 60 tatra-
nek a celkovou účast odhadu-
jeme ke 150 osobám. V sále 
si lidé dopřáli připravený čaj 
i další občerstvení. Děti neby-
ly po pochodu vůbec unavené 
a našly si vlastní zábavu. Po 19. 

hodině se sál rychle vyprázd-
nil. Byla jsem mile překvape-
ná, že použité kelímky a ná-
dobí je uklizeno a my pouze 
rovnáme židle.

Svatomartinský pochod spojil 
lidi všech generací. Setkali se 
občané, kteří se možná vůbec 
neznají. Z Motorestu jsem od-
cházela s pocitem uspokojení. 
Akce se vydařila. Že by bylo 
zaděláno na novou podzimní 
tradici? 

 Za TJ Sokol Jana Bochenková
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Výstava na Medových dnech ZO 
ČSOP ke 40. výročí vzniku
Naši výstavu jsme pojali tak, 
abychom návštěvníkům ukázali 
průřez rozmanitými činnostmi 
v průběhu 40 let, kdy organi-
zace ochránců přírody v obci 
pracuje. Celostátní organizace 
byla založena před 45 lety.

Již příprava výstavy obnášela 
spoustu hodin pro zajišťování 
materiálů a také odměn pro děti.

Přípravu materiálů zajišťova-
li, kromě předsedkyně, čle-
nové Martin a Eva Kijonkovi, 
Miloš Kijonka, Petr Vokurka, 
Michaela Kaděrová, Martin 
Duda. Ti mladší vystřihovali 
listy na „stromy přání“ - Na-
tálie Holušová, Radim a Radka 
Zadražilovi.

Výstava měla několik částí. 
Obrazové materiály na pane-
lech, kde mohli návštěvníci vi-
dět nejen fotky z akcí, ale i např. 
fotky s návody, jak si pěstovat 
přírodní zahradu, nebo histo-
rické, ručně kreslené plakáty. 
Dále to byla výzdoba na sto-
lech se „stromy přání“, propa-
gačními letáčky a kronikami, 
videa z akcí, stoly s ptačími 
budkami, e-budkou (možno 
sledovat od jara do léta na fa-
cebooku), dále větrný mlýnek 

s měřením vyrobené energie, 
potůček a v neposlední řadě 
činnosti pro děti. Ty byly po-
jaty jako plnění jednoduchých 
zábavných úkolů souvisejících 
s přírodou, za které děti získá-
valy razítka a pak dostaly sym-
bolické odměny.

V sobotu a neděli provázeli 
výstavou a činnostmi pro děti 
vždy dva členové dopoled-
ne a dva odpoledne. Děkuji 
tímto za jejich pěkný přístup 
a nasazení, protože to neby-
lo jen dohlížení, ale mnoho 
dalších činností od vysvětlo-
vání, jak co vyzkoušet, jak vy-
plňovat listy pro stromy přá-
ní, provázení dětí činnostmi 
apod. Byli to v sobotu Míša 
Kaděrová s Elen Kijonkovou 
a Petr Vokurka s Martinem 
Dudou. V neděli pracovali Mi-
loš a Martin Kijonkovi, Anna 
Tiralová s Petrem Vokurkou 
a Natálkou Holušovou.

Výstava byla prodloužena 
do pondělí, kdy se přišlo po-
dívat na celou expozici výsta-
vy několik tříd základní školy 
a mateřské školy. Naší částí 
výstavy je provedla a o ně-
kterých zajímavostech po-
vyprávěla předsedkyně Elena 
Kijonková.

Žáci prvního stupně ZŠ dostali 
přímo na výstavě u příležitosti 
40. výročí naší organizace dárek 
do výuky přírodovědy – soubo-
ry obrázkových karet s informa-
cemi a úkoly, které se svou tří-
dou převzala Mgr. Klusová: 50 
plodů našich zahrad a polí, 50 
našich květin, 50 našich lesních 
zvířat, 50 našich motýlů. Již dří-
ve dostaly obdobné obrázkové 
soubory obě MŠ.

Ceníme si skvělé spolupráce 
s hlavní organizátorkou Me-
dových dnů Taťánou Čem-
pelovou.

Všem, kteří se podíleli na zdár-
ném průběhu naší výroč-
ní výstavy, děkuji a přeji, aby 
ZO ČSOP v naší obci i nadále 
úspěšně pracovala a rozvíjela 
činnost o nové nápady a akti-
vity. K tomu bychom potřebo-
vali, aby se přihlásili k nám noví 
členové. Vše je možno vyřídit 
on-line přes e-mail předsed-
kyně elen.kijonkova@seznam.
cz nebo náš facebook: www.
facebook.com/csopzodetma-
rovice/, ovšem žádná jiná po-
dobná adresa. Tam můžete 
sledovat i naše další aktivity. 

 Elena Kijonková
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Zabezpečme vodoměry před 
poškozením mrazy! 
Výměna poškozeného vo-
doměru se prodraží. Buďme 
odpovědní od prvních do po-
sledních dnů, kdy mohou do-
razit noční a ranní mrazy. Do-
držujme potřebná opatření! 
Když klesnou venkovní tep-
loty pod nulu, je kromě peč-
livého zazimování zahrady, 
domu a veškerého venkovní-
ho vybavení nutné se zamě-
řit také na to, jak zajistit před 
mrazem domovní vodoměr. 
Zabráníme tak jeho poško-
zení. Tím, že tyto záležitosti 
nepodceníme, se vyhneme 
nepříjemným situacím, kte-
ré mohou mít kromě našeho 
pohodlí a poškozeného ma-
jetku nepříjemný dopad také 
na peněženku.

Během loňské zimy bylo ne-
zbytné řešit případy poško-
zených vodoměrů vlivem 
mrazu ve 104 případech. Nej-
méně jich bylo na Novojičín-
sku (14), nejvíce na Frýdec-
ko-Místecku včetně Třinecka 
(40) a na Karvinsku (28). Me-
ziročně se jedná o setrvalý 
stav, protože předchozí zimu 
se muselo vyměnit 101 vo-
doměrů poničených mrazem 
– nejvíce jich bylo na Frýdec-
ko-Místecku včetně Třinecka 
(37), na Karvinsku a Opavsku 
bylo těchto případů podob-
né množství (31, 21). Nejméně 
případů bylo zaznamenáno 
na Novojičínsku (12).

Co je nutné s ohledem na za-
bezpečení vodoměrů pod-
niknout, do značné míry závisí 
na tom, kde je dané zařízení 
umístěno. „Pokud je vodo-
měr umístěný ve venkovní 
šachtě, je potřeba zkontro-
lovat spolehlivé uzavření tak, 
aby nedocházelo k neúměr-
nému prochlazování jejího 
vnitřního prostoru. Pokud se 
potrubí a vodoměr nacházejí 
v hloubce, kde mohou zmrz-
nout, je potřeba zajistit po-
klop tepelnou izolací. Použít 
je možné například polysty-
ren nebo minerální izolační 

vatu – nikoliv ale skelnou,“ 
vysvětluje vedoucí oddělení 
vodovodů SmVaK Ostrava 
Roman Bouda. 

Pokud je vodoměr umístěný 
uvnitř domu, chaty, chalu-
py nebo jiné nemovitosti, je 
nezbytné zabránit vystavení 
vnitřní instalace a vodomě-
ru účinkům mrazu například 
vnější tepelnou izolací. Je po-
třeba také prověřit, jestli ne-
může mrazivý vzduch pro-
nikat k vodoměru například 
sklepním oknem, což bývá 
často opomíjené citlivé místo 
pro tento typ havárií. Teplo-
ta v daném prostoru se musí 
dlouhodobě pohybovat nad 
bodem mrazu. Potrubí vnitř-
ních rozvodů je žádoucí obalit 

izolačním materiálem. „Chaty 
a chalupy, které nejsou v prů-
běhu zimy obývané, jsou vel-
mi často místem, kde dochází 
k havarijním situacím. Vodo-
měr zamrzne, dojde k jeho 
poničení, ale důsledky v po-
době vytopeného prostoru 
se projeví až poté, kdy mráz 
povolí. Lidé potom přijíždě-
jí po zimě do svých objektů, 
kde je čeká nemilé a nákladné 
překvapení,“ říká Bouda.

K poškození vodoměru může 
dojít také v případě, když se 
někdo snaží zamrzlou vnitř-
ní instalaci včetně vodoměru 
rozmrazovat vysokou teplo-
tou – například horkovzduš-
nou pistolí nebo otevřeným 
ohněm. Tento extrémní zásah 
většinou vede k tomu, že vo-
doměr zůstane nefunkční a je 
nutné ho vyměnit. Poškození 
plastových částí zařízení vy-
sokou teplotou je zjistitelné 
po jeho demontáži. Těmto 
rychlým a radikálním řešením 
se rozhodně vyhněme, přine-
sou vždy víc škody než užitku.

Všechny vyjmenované pří-
pady poškození vodoměru 
mají negativní finanční dopad 
na zákazníka, od něhož SmVaK 
Ostrava následně vyžadují ná-
hradu škody spočívající ve vý-
měně poškozeného zařízení. 
Odběratelé totiž odpovídají 
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Koncem roku jsme konečně vybředli 
z výkopů
V průběhu roku 2024 jsme 
museli v obci strpět dvě stav-
by, které se neobešly bez vý-
kopů a překopání místních 
a jiných komunikací. Obě 
stavby byly dokončeny „v ho-
dině dvanácté“ a se štěstím 
na počasí, které stavbu umož-
nilo až do poloviny prosince.

Ta větší stavba byla zada-
ná a organizovaná SmVak 
s vykonavatelskou firmou 
STASPO a týkala se realizace 
nové trasy vodovodního řadu 
prakticky napříč celým kata-
strem naší obce, s mnohým 
křížením našich komunikací, 
ale i soukromých pozemků. 
Chápeme, že občané občas 
dost nadávali na pomalost 
práce realizační firmy, ale 
obec zde v tomto případě 
měla jen vedlejší slovo, pro-
tože nebyla zadavatelem ani 

investorem akce.

Druhá stavba byla věcně a ča-
sově mnohem menšího rozsa-
hu a byla vlastně již součástí 
stavby splaškové kanalizace 
ve třetí etapě, kterou budeme 
v roce 2025 stavebně zahajo-
vat s cílem prostavět za pří-
ští rok dílo za 80 mil. Kč. To, 
co se realizovalo u sokolovny, 
byla úprava trasy splaškového 
potrubí ze stavby 1. etapy ka-
nalizace ZŠ+Šlog. Byla to tedy 
stavba, jejíž projekt a realizace 
spadala plně do kompetence 
vedení naší obce. V předmět-
ném místě u mostu vznikla 
potřeba doplnit shybku pů-
vodní kanalizační trasy pod 
korytem potoka novou trasou 
s oklikou tak, aby došlo k lep-
šímu zprůchodnění pro od-
tok splašků pro případ sníže-
ní průtoku splašků v původní 

trase – perspektivně hlavně 
pro třetí etapu stavby.

Tolik na vysvětlení pro obča-
ny, kteří někdy mysleli, že se 
už kope pro kanalizaci ve tře-
tí etapě. Hlavní výkopy v této 
souvislosti nás ještě čekají, ale 
nedá se nic dělat, udělat se to 
musí. Práci ale budeme orga-
nizovat po podetapách tak, 
abychom si v obci dopravu 
komplikovali co nejméně.

 Ladislav Rosman, 
 starosta obce

za jeho zabezpečení. Škod-
ná částka se odvíjí od aktuál-
ní prodejní ceny daného typu 
vodoměru a času potřebného 
pro jeho montáž. Průměrně 
může jít zhruba o 2 000 korun.

Před zamrznutím je nutné 

chránit také vodovodní pří-
pojku. Základním faktorem je 
to, aby byla dodržena takzva-
ná nezámrzná hloubka, kdy 
se doporučuje jako minimál-
ní krytí potrubí jeden metr, 
ve zpevněných plochách až 
150 centimetrů. Kritickým 

místem jsou místa venkovních 
uzavíracích armatur, místa se 
sníženým krytím (například 
přechody vodních toků) nebo 
souběhy s potrubím dešťo-
vých kanalizací.

 Marek Síbrt, tiskový mluvčí

V případě poruchy kanalizace v obci Dětmarovice
kontaktujte pracovníky OÚ:

Marek Grác, správa majetku kanalizací , tel: 596 540 159, 734 202 904

Tomáš Zwettler , údržba kanalizací a ČOV, tel: 603 329 435

Josef Belák, údržba kanalizací a ČOV, tel: 731 150 303

Václav Kyjonka, investiční výstavba, tel: 596 540 149, 774 716 267
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Žákovská rada se aktivně podílí 
na školním dění
Důležitým prvkem školního 
života naší školy je Žákov-
ská rada tvořená dvanácti 
zástupci 5.–9. třídy neboli 
parlamenťáky. Ti se pravi-
delně pod vedením Michala 
Hejdy a Martiny Kotasové 
scházejí a plánují různorodé 
akce, zapojení do projektů 
a projednávají řadu podně-
tů ke každodennímu chodu 
školy. Tato skupina aktivních 
žáků nejenže přináší nové 
nápady a iniciativu, ale také 
aktivně přispívá k vytváření 

pozitivního školního klimatu. 
A co naši parlamenťáci stihli 
od září, kdy proběhly ve tří-
dách volby?

V říjnu se Žákovská rada po-
dílela na organizaci tradič-
ního Halloweenu, který se 
setkal s velkým úspěchem. 
Žáci si užili kostýmovou pře-
hlídku i tajemnou atmosféru, 
což přispělo k posílení školní-
ho ducha a soudržnosti mezi 
žáky. Parlament také připra-
vil aktivity k připomenutí vý-

znamných státních svátků, 
jako je 28. říjen a 17. listopad. 
Tyto akce zahrnovaly rozhla-
sovou relaci či projekt Střípky 
sametu. Dvě žákyně osmých 
tříd se díky projektu MAP ORP 
II Karviná podívaly do Posla-
necké sněmovny Parlamentu 
České republiky a prohlédly 
si historické památky našeho 
hlavního města. 

V rámci charitativní činnosti 
se Rada zapojila do projektu 
Krabice od bot, v němž žáci 

Závěr roku s družinou
Rok se s rokem sešel a opět se 
s nadšením zapojily děti školní 
družiny do tvoření soutěžních 
výtvorů na tradiční „Medo-
vé dny“, letos na téma „An-
děl“, a to po delší době v pro-
storách našeho Dělnického 
domu. 

Andělé byli tvořeni různými 
výtvarnými technikami (ke-
ramika, papír, lepenka, sklo, 

přírodní materiály...). Díky píli 
a snaze se děti z naší družin-
ky umístily po hlasování ná-
vštěvníků výstavky na 1. místě. 
K dalším populárním aktivi-
tám dětí ŠD patří „Rozsvícení 
vánočního stromu“ u obecní-
ho úřadu. Děti si vyrobí lucer-
ničky, se kterými jdou v prů-
vodu, kde zahájí rozsvícení 
stromečku vánoční básničkou. 
Jsou to naši „Světlonoši“, kte-

ří každým rokem rozsvítí náš 
obecní vánoční stromeček. 
V předvánočním čase navště-
vují děti ŠD babičky a dědeč-
ky v DPS u Něbrojovy kap-
le. I letos tomu nebylo jinak. 
Přinesly jim vánoční přáníčka 
a dárečky. Je to vždy krásné 
setkání napříč generacemi.

 Vychovatelky ŠD
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Parlamenťačky v Parlamentu 
V pátek 15. listopadu se Ema 
Olšarová z 8. B a Renáta Kró-
lová z 8. A vydaly se spolužá-
ky karvinských škol do našeho 
hlavního města. Stalo se tak 
díky projektu – Místní akční 
plán rozvoje vzdělávání v ORP 
Karviná IV, reg. číslo CZ.02.02.
XX/00/23_017/0008339, 
který je financován z Ope-
račního programu Jan Amos 
Komenský.

A jak exkurzi naše šikovné 
členky Žákovské rady zhod-
notily?

Exkurze do Prahy se nám ve-
lice líbila. Ačkoli ranní vstá-
vání nám moc nevyhovovalo, 
vše jsme obě dospaly ve vla-
ku. Po dlouhé cestě jsme 
už všichni vyrazili do Posla-
necké sněmovny Parlamen-
tu České republiky. Byla to 
super zkušenost, za kterou 
jsme všichni rádi. Provedli 
nás hlavním zasedacím sá-
lem Poslanecké sněmov-
ny i tiskovou místností. Pan 
průvodce nám odpověděl 
na všechny naše otázky. 
Díky tomu jsme se dozvě-
děli spoustu zajímavých in-
formací, které jen tak někdo 
neví. Poté naše cesta pokra-
čovala do Paladia a centra 
Prahy. Celý den byl zakon-
čen návštěvou nádherného 

Národního muzea, které bylo 
takovým „zlatým hřebem 
dne“. Celý interiér muzea je 
krásný a z prosklené kopule 
muzea je pohled na noční 
Prahu opravdu okouzlující. 
Jsme velice vděční, že jsme 

se mohli této exkurze zú-
častnit a děkujeme všem, 
kteří nám to umožnili. 

 Michal Hejda, učitel
 Ema Olšarová, 
 žákyně 8.B třídy

sbírali dárky pro děti z po-
třebných rodin. Tento projekt 
nejenže podpořil solidaritu 
a empatii mezi žáky, ale také 
přinesl radost mnoha dětem. 
V prosinci se členové podíleli 
na organizaci akce Chvála ko-
ledy. Se svou koledou vystou-
pila každá třída a v závěru si 
známé rolničky zazpívala celá 
škola. Den před touto vánoční 

akcí připravili s vyučujícím tě-
locviku a SRPŠ sportovní do-
poledne v nové obecní spor-
tovní hale. Akce podpořila 
zdravý životní styl a týmovou 
spolupráci mezi žáky.

Členové parlamentu díky své 
činnosti si rozvíjí dovednos-
ti, jako je vedení, organiza-
ce a spolupráce. Parlament 

také poskytuje platformu pro 
vyjádření názorů a nápadů 
žáků, čímž přispívá k demo-
kratickému fungování školy. 
Závěrem lze říci, že aktivity 
Žákovské rady mají pozitiv-
ní dopad na školní komunitu 
a podporují aktivní zapojení 
žáků do školního dění.

 Michal Hejda, učitel
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Poděkování všem, co pomáhají pejskům

Zkoušky z myslivosti v okresním 
měřítku

Vážení přátelé našeho spolku,

skončil starý rok 2024, za-
čal nový 2025 a my bychom 
vám všem chtěli popřát 
vše nej v tom novém roce. 
V přechodu do nového roku 
jsme se malinko obávali vy-
strašených pobíhajících pej-
sků kvůli petardám. Naštěstí 
jsme po celou dobu nemu-
seli vyjíždět k žádnému pří-
padu. Děkujeme vám všem, 
že jste si své mazlíčky v tom-
to čase zabezpečili a tím za-
bránili jejich útěku, případně 
zranění. 

Nyní trochu statistiky naše-
ho spolku. Od období našeho 
fungování, tj. duben 2022, na-
ším spolkem prošlo bezmála 
300 pejsků. 175 jich našlo nové 
domovy a téměř 100 se jich 
vrátilo do svých domovů. Nyní 
máme v péči 16 pejsků, kteří 
čekají na své nové rodiny.

Chceme moc poděkovat 
všem skvělým lidem, našim 
sponzorům, bez kterých by-
chom určitě nemohli pomoct 
tolika pejskům.

Zároveň také děkujeme všem, 

kteří k nám chodí pejsky ven-
čit a zpříjemní jim tak čekání 
na nový domov. Velké podě-
kování patří také Dělnickému 

V sobotu 11. ledna 2025 uspo-
řádal náš Myslivecký spo-
lek na hájence zkoušky pro 
absolventy kurzu myslivosti 
a uchazeče o lovecký lístek. 
K letošním zkouškám se při-
hlásilo 18 adeptů (absolven-
tů kurzu), kteří splnili nároč-
né podmínky, aby mohli tyto 
zkoušky vykonat. 

Studenti kurzu absolvova-
li 66hodinovou teoretickou 

přípravu, absolvovali střelby 
z kulové a brokové zbraně, 
pracovali v honitbě a splnili 
povinnou roční praxi v mysli-
veckém spolku. V našem spol-
ku vykonávali praxi dva adepti.

Samotné zkoušky z myslivos-
ti se skládají ze sedmi před-
mětů. Adept musí své znalosti 
prokázat pro každý předmět 
samostatně před příslušným 
zkušebním komisařem. Le-

tos se zkoušky podařilo složit 
všem 18 žadatelům. Úroveň 
znalostí žadatelů byla letos 
dobrá, tři absolvovali zkouš-
ku s vyznamenáním. Nejlepší 
absolvent letošních zkoušek 
(z každého předmětu absol-
voval s vyznamenáním) byl 
na závěr slavnostně pasován 
na myslivce.

 René Hübner, předseda 
 MS Zátiší Dětmarovice
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Hledají nový domov
MEDY:
Medy je přibližně 3,5 let stará fenečka, odebraná z nevhodných podmínek. Medy byla zpo-
čátku k nám nedůvěřivá, ale zanedlouho zjistila, že jí nechceme ublížit a začala nám důvě-
řovat. Miluje procházky, na kterých si nás pořád hlídá, na vodítku chodí krásně. Hledá aktivní 
rodinku, kterou bude milovat a která jí ukáže, že ne všichni lidé jsou zlí. Jediné, co potřebuje, 
je chvíli času na seznámení s novými lidmi, ale to se není čemu divit po tom, co musela pro-
žít. Jakmile člověka pozná, je z ní opravdu skvělý pejsek.

IGNÁC:
Ignác je zhruba rok starý, je velice živý a energický. Bohužel ale další z pejsků, kterým se 
člověk vůbec nevěnoval. Zpočátku není k cizím moc důvěřivý, zkouší, co si může dovolit, ale 
pomocí pamlsků se s ním dá krásně pracovat a postupně ho učit novým věcem. Hledáme 
pro něj aktivní lidi, kteří ho nebudou brát pouze jako ozdobu na zahrádku, protože je to kluk 
šikovný, zaslouží si mít někoho, kdo ho bude mít opravdu rád a bude ho brát jako parťáka 
pro život.

BŘETISLAV:
Břéťa se k nám dostal z vážných rodinných důvodů. Je to 10 let starý klučina. Je velmi veselý, 
kamarádský, rád se mazlí, miluje pamlsky. Je to hodný pejsek. Hledá páníčka, který mu dopřeje 
časté procházky, protože Břéťa je také velmi hravý a aktivní. Je to pejsek středního vzrůstu a se-
dět celý den na gauči není pro něj ideální stav.

MONTY:
Monty je okolo sedmi let starý pejsek, který se k nám dostal z vážných rodinných důvodů 
s tím, že je kousavý a nemá moc rád lidi. To jsme ještě nevěděli, co nás ve skutečnosti čeká. 
Prvních pár dní se nechtěl vůbec kamarádit a cenil zoubky, ale nebylo se čemu divit. Najed-
nou byl někde, kde to nezná, byl zmatený, ale co bylo nejhorší, byl celý zadredovaný a srst 
měl v příšerném stavu. Vzhledem k tomu, jak byl nervózní a chtěl kousat, jsme zpočátku 
přemýšleli, že ho necháme přispat, abychom ho mohli ostříhat a udělat z něj pěkného pej-
ska, ale hlavně, aby se mu ulevilo. Po několika dnech nám Monty začal více věřit, tak jsme 
si řekli, že ještě pár dní počkáme, abychom ho nestresovali více, než je nutné, a že ho zku-
síme v klidu ostříhat bez přispáni. A tak se i stalo. Monty nám začal věřit úplně a pomaličku 
jsme začali s odstraňováním hnusu, co měl na sobě, a že byl šikovný můžete vidět na fo-
tečkách. Nakonec se nám pomaličku podařilo zbavit ho toho nejhoršího, ale nejsme úplně 
dobré kadeřnice a sem tam to bylo poznat. Tak jsme Montyho ještě objednali do salonu, 
kde z něj udělali opravdového fešáka. Tam sice Monty trošku protestoval, proto jsme museli 
kvůli bezpečnosti paní holičky dát Montymu náhubek, ale nebyla to žádná tragédie, i tam 
po chvíli pochopil, že mu nikdo nechce ublížit.
K Montymu bychom jen dodali, že zpočátku na cizí není moc kamarád, ale po chvíli je z něj 
opravdový mazlíček, který se tlačí k lidem, vyžaduje si drbání a pozornost. Hledá svou novou 
rodinku, kde bude členem domácnosti, a ne pouze někde na zahradě sloužit jen jako atrapa.

Domu Dětmarovice a obec-
nímu úřadu za možnost být 
součástí Vánočního Jarmarku 
a Medových dnů a získat tím 
potřebné penízky na veteri-
nární výdaje.

 DĚKUJEME VŠEM!!!
 Marcela Sojková, 
 Tlapkovi patroni, z. s.
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Dobruška: Život věnovaný péči 
a tvořivosti
Dobruška – paní Dobromila 
Divínová. Jméno, které dnes 
v Dětmarovicích znamená 
mnohem víc než jen ozna-
čení jedné ženy. Dobruška je 
symbolem laskavosti, energie 
a neutuchající touhy rozdávat 
radost. A to vše i přesto, že už 
před pěti lety odešla do dů-
chodu. Co ji pohání? Láska k li-
dem a potřeba být užitečná.

Od prodavačky 
k dobrovolnici

Dobruška má za sebou pest-
rou pracovní dráhu. Začínala 
jako prodavačka, kde se nau-
čila věnovat zákazníkům ma-
ximální pozornost – od rady 
přes výběr až po poslední 
úsměv při odchodu. Později 
prodávala produkty zamě-
řené na zdraví, kde byl servis 
a péče o klienty samozřej-
mostí. Dvacet let pak strávi-
la v pojišťovnictví, kde opět 
kladla důraz na vztahy s lidmi 
a jejich spokojenost. „Vždy 
mě bavilo pomáhat, věnovat 
se lidem a vidět, že to, co dě-
lám, má smysl,“ říká.

Osobní život ji přivedl k dal-
ším výzvám – vychovala čtyři 
děti a pečovala o nemocné-
ho manžela, než v roce 2007 
ovdověla. Dnes žijí tři z jejích 
dětí s rodinami v Anglii, a tak 
Dobruška hledala nový způ-
sob, jak naplnit své dny smy-
slem.

Dílnička Dobruška: 
Kreativní centrum pro děti

V roce 2023 se rozhodla vy-
užít část svého velkého domu 
z roku 1914. Tři pokoje pře-
měnila na dílničku, kterou 
nazvala „Dílnička Dobruška“ 
– jméno vymyslely samy děti. 
Dvakrát týdně sem docháze-
jí děti sousedů, aby tvořily, 
malovaly, sochaly nebo vy-
ráběly dekorace. „Říkají mi 
teto nebo babi a já si vážím 
toho, že mi rodiče své děti 
svěřují,“ vypráví Dobruška 
s úsměvem. Dílnička není jen 
místem tvoření, ale i rados-
ti, přátelství a vzájemného 
učení. „Děti mi dávají energii 
a já jim na oplátku ukazuji, jak 
krásný je svět tvořivosti.“

Dobruška a senioři: Srdce 
otevřené všem generacím

Na jaře 2024 si Dobruška uvě-
domila, že její pomoc by moh-
la potěšit i starší generace. 
„Chtěla jsem přinést radost 
i lidem, kteří už nemají tolik 
možností být aktivní,“ vysvět-
luje. A tak začala pravidelně 
navštěvovat Domov pro seni-
ory U Kaple. Každé pondělní 
odpoledne přichází s nový-
mi nápady – společně malují, 
tvoří dekorace nebo navlékají 
korálky. „Když mi někdo řek-
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ne, že je nešikovný, odpovím 
s humorem: ‚Vítejte v klubu 
matlálů a patlálů!‘ A společně 
se tomu zasmějeme,“ dodává.

Radost z dávání

Dobruška svou práci nevnímá 
jako povinnost. „Nenaplňuje mě 
sedět doma u seriálů nebo tvo-
řit do skříně. Baví mě být mezi 
lidmi, rozdávat radost a cítit, že 

mám co nabídnout,“ říká. Její 
elán a láska k lidem jsou nakaž-
livé. Ať už pracuje s dětmi, se-
niory nebo organizuje tvořivé 
koutky na místních akcích, vždy 
přináší kus sebe – otevřené 
srdce a laskavý úsměv. Dobruš-
ka je živým důkazem, že člověk 
může být užitečný v jakémkoli 
věku, pokud má chuť a odvahu 
sdílet to nejlepší, co v něm je. 
„Děkuji za tuto možnost starat 

se o Boží děti, ať mají 3 roky 
či 70 let,“ říká paní Dobruška 
s pokorou a úsměvem.

A právě tato její víra v hodno-
tu každého člověka dělá její 
dílny tak výjimečnými.

 Tamara Mecová, 
 vedoucí domova
 Dobromila Divínová, 
 dobrovolník

Tvoření trénuje jemnou motoriku
Od června do domova za kli-
enty dochází dobrovolnice 
paní Dobromila Divínová se 
svou kreativní dílnou „Dob-
ruška“. Klienti si tak mohou 
vyzkoušet různé techniky 
tvoření, např. ubrouskovou 
techniku, malování na sádro-
vé odlitky, vytvořit si ná-
ramky z korálků, magnetky 
na lednici. Každé pondělí 
odpoledne se s paní Dob-
ruškou scházíme v jídelně, 
kde setkání probíhá, a klienti 
tak mají možnost trávit svůj 
volný čas tvořením různých 
výrobků, které mnohdy za-
pojujeme do různých soutě-
ži. Společně jsme se zapojili 
do projektu „Domov plný 
života“, do kterého jsme vy-
tvořili volnou tvorbu na téma 
„Kouzlo lesa“. V předvá-
noční době jsme se zapoji-
li do soutěže na Medových 
dnech v Dětmarovicích se 
soutěžními anděly, této vý-
stavy-soutěže se tři klientky 
účastnily osobně. Zručnost 

není podmínkou, do aktivity 
se zapojují i klienti, kteří mají 
různá zdravotní omezení. 
Důležité je klienta motivo-
vat a podporovat ho tímto 
v sociálním kontaktu. Klienti 
si při tvoření ani mnohdy ne-
uvědomí, že těmito různými 
technikami, ať už stříháním, 
lepením, navlékáním apod. 
trénují jemnou motoriku, 

která je velmi důležitá k udr-
žení a rozvíjení jejich stávají-
cích schopností a dovednos-
tí. Z mého pohledu je tato 
dobrovolnická činnost velmi 
prospěšná pro fyzický stav 
i psychickou pohodu našich 
klientů.

 Kateřina Oršulíková, 
 aktivizační pracovník domova

poděkování

Jménem celé naší rodiny bychom chtěli Domovu pro seniory U Kaple, veškerému personálu 
a vedení, ze srdce poděkovat za péči o naši babičku, maminku a manželku, milovanou Lud-
milu Nogovou.
Svou péčí, vřelostí, trpělivostí a humorem jste dokázali její poslední týdny učinit tak pěknými, 
jak to jen bylo možné.
 Manžel Karel s rodinou
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Exkurze „Můj první odlitek“: Osmáci 
na Vysoké škole báňské v Ostravě
Ve středu 11. prosince se žáci 
osmých tříd seznámili s meta-
lurgií a slévárenstvím na půdě 
Vysoké školy báňské – Tech-
nické univerzity Ostrava. Pro-
gram s názvem Můj první odli-
tek jim otevřel dveře do světa 
zpracování kovů a výroby od-
litků. Tento program se usku-
tečnil v rámci projektu Zlepši 
si techniku a jeho možnosti 
opakovaně využíváme.

Na úvod se žáci seznámili 
s obory slévárenství a meta-

lurgie a dozvěděli se o růz-
ných typech kovů a slitin, které 
se využívají při výrobě odlitků. 
V praktické části si pak každý 
vytvořil vlastní dočasnou for-
mu, jež posloužila k výrobě 
odlitku.

Hlavním použitým materiálem 
byla slitina zinku, mědi a cínu, 
kterou bylo potřeba zahřát 
na přibližně 400 °C. Když byla 
slitina dostatečně tekutá, žáci 
ji nalévali do připravené formy 
v odstředivce. Odstředivá síla 

zajistila, že se rozžhavený kov 
rovnoměrně rozlil a vytvořil 
precizní odlitek.

Po vychladnutí odlitků násle-

Soutěžní den v ZOO Ostrava: Savci 
moří a oceánů
V úterý 5. listopadu se skupi-
na našich žáků vydala do ZOO 
Ostrava, kde se zúčastnila 
soutěže se zajímavým téma-
tem „Savci moří a oceánů“. 
Atmosféra byla nabitá oče-
káváním a radostí, protože 
návštěva ZOO spojená s ta-
kovou akcí slibovala spoustu 
nových poznatků i zábavy.

Před samotnou soutěží si naši 
žáci stihli projít areál ZOO. 
Během procházky obdivova-
li nejen exotická zvířata, ale 
i halloweenskou výzdobu. 

Soutěže se zúčastnilo celkem 
20 žáků naší školy rozděle-
ných do dvou kategorií:
• Kategorie 6.–7. třída
• Kategorie 8.–9. třída

Žáci se snažili odpovědět 
na otázky, které zahrnova-
ly nejen biologii a ekologii 
mořských savců, ale i jejich 

adaptace, stravovací návyky 
a hrozby, kterým čelí. Naše 
týmy překvapily znalostmi 
o plejtvácích, kosatkách i ta-
juplných dugonzích.

Všichni žáci se aktivně zapojili 
a dokázali, že i mladá genera-

ce má velký zájem o ochranu 
přírody a oceánů. Ve velké 
konkurenci škol z celého Mo-
ravskoslezského kraje se žáci 
naší školy umístili uprostřed 
výsledkové listiny. 

 Martina Kotasová
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Exkurze do Krakova: Den plný 
historie, kultury a vánoční atmosféry
V úterý 10. prosince žáci 8. 
a 9. třídy vyjeli na exkurzi 
do polského Krakova. Během 
dne nasáli atmosféru tohoto 
historického města, seznámi-
li se s jeho bohatou minulostí 
a vychutnali si kouzlo vánočně 
vyzdobeného centra.

V Krakově jsme byli kolem 
10.30, naše kroky zamířily 
do židovské čtvrti Kazimi-
erz. Tato čtvrť je význam-
ným místem židovské kultury 
a historie, která sahá až do 14. 
století, kdy ji založil polský 
král Kazimír III. Veliký. Během 
procházky se žáci dozvědě-
li o dramatických událostech 
2. světové války, kdy byli Židé 
z této oblasti násilně depor-
továni.

Další zastávkou byl legendár-
ní Krakovský drak, který udivil 
žáky svými ohnivými výdechy. 
Legenda praví, že kdysi děsil 
město, dokud ho lstí nezabil 
švec Skuba. Poté jsme pokra-
čovali na hrad Wawel, který je 
symbolem polské státnosti. 
Prošli jsme nádvoří hradu, od-
kud se naskýtá výhled na řeku 
Vislu.

Předposlední zastávkou naší 
cesty bylo nádvoří Jagellon-
ské univerzity, druhé nejstarší 

univerzity ve střední Evropě, 
založené v roce 1364. Studo-
valy zde významné osobnosti, 
jako byl astronom Mikuláš Ko-
perník.

Exkurzi jsme zakončili na Kra-
kovském (Glownem) rynku, 
hlavním náměstí, kde jsme 
obdivovali historické památ-
ky, jakou je Sukiennice (trž-
nice s nádhernými klenbami), 
Mariánský kostel s ikonickým 
gotickým oltářem, starou rad-
niční věž a sochu boha Erose, 
která zaujala svou moder-
ní podobou. Po oficiální části 
prohlídky měli žáci možnost 

užít si rozchod a projít si vá-
nočně vyzdobené centrum 
města s jeho slavnými trhy. 
Stánky plné tradičních pol-
ských pochoutek, suvenýrů 
a vůní Vánoc vytvořily neza-
pomenutelnou atmosféru.

Kolem 16. hodiny jsme Krakov 
opustili promrzlí, ale plní zá-
žitků a vánoční nálady. Tato 
exkurze byla nejen cestou 
do historie, ale i příležitostí 
prožít advent v jedné z nej-
krásnějších evropských met-
ropolí.

 Martina Kotasová

dovalo obrušování a leště-
ní, aby byl povrch dokonale 
hladký a připravený k dalšímu 
použití. Každý si na svůj odli-
tek připevnil řetízek s krouž-
kem a vytvořil si tak originální 
přívěšek, který může poslou-
žit jako klíčenka.

Ačkoliv byl program původ-

ně naplánován na 90 minut, 
nadšení žáků a bohatý obsah 
exkurze jej prodloužily na více 
než 2,5 hodiny. Nikomu to 
však nevadilo – naopak! Žáci si 
odnesli nejen své vlastní odlit-
ky, ale také hlubší porozumě-
ní procesům, které za výro-
bou kovových předmětů stojí, 
a spoustu nových zážitků.

Exkurze ukázala, že práce 
s kovy není jen technická zá-
ležitost, ale také prostor pro 
kreativitu a objevování. Děku-
jeme VŠB-TU Ostrava za in-
spirativní program a už teď se 
těšíme na další setkání s tech-
nikou a vědou!

 Martina Kotasová
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Jak se Dětmarovice změnily za 220 let?
220 let – je to dlouhá doba 
v historii obce? Jak tehdy Dět-
marovice vypadaly a jak se 
od té doby změnily? 

Je rok 1804, doba F. L. Věka: 

- Na světě žila 1 miliarda lidí.
- Napoleon Bonaparte byl 
jako císař Napoleon 1. koruno-
ván v katedrále Notre Dame. 
- Císař Svaté říše římské Fran-
tišek II. přijal titul rakouského 
císaře jako František I. a vy-
hlásil Habsburskou monarchii 
za Rakouské císařství.
- Sestrojena byla první par-
ní lokomotiva pohybující se 
po kolejích.
- Nevolnictví bylo sice před 
zhruba 20 lety zrušeno, ale 
na zrušení poddanství a robo-
ty bylo třeba ještě nějakých 
40 let čekat.
- Naše obec byla součástí Tě-
šínského knížectví.
- Podél cesty do Dolní/Ně-
mecké Lutyně byla řada ryb-
níků.
- V Brně vydává kněz Regi-
nald Kneifel knihu „Topografie 
c. k. části Slezska“ (viz foto) 

se základními informacemi 
i o Dětmarovicích a Koukolné.

Dětmarovice patřily k panství 
a farnosti Dolní (= Německá) 
Lutyně. Měly dřevěný kostel 
sv. Marie Magdaleny, 2 potra-
vinové mlýny, 99 domovních 
čísel (číslovaných domů) s 573 
obyvateli.

Koukolná patřila k panství 
Fryštát a farnosti Dolní (Ně-
mecká) Lutyně. Měla 16 do-
movních čísel se 78 obyvateli.

Od té doby mj. přešly napo-
leonské války, dvě světové 
války, vzniklo a pak se roz-
dělilo Československo, Těšín-
ské knížectví bylo rozděleno 
mezi Polsko a Českosloven-
sko, byla vybudována že-
leznice, silnice, zaveden el. 
proud (postavena EDĚ) atd., 
atd. Dramaticky se rozvinul 
průmysl (byli jsme součástí 
nejprůmyslovějšího regionu 
Rakousko-Uherska i Česko-
slovenské republiky). Obec, 
nacházející se mezi Karvi-
nou, Orlovou a Bohumínem 
(a blízko Ostravy), postupně 
rostla, dostatek pracovních 

příležitostí v blízkém okolí byl 
výhodou. Původní Karviná 
i Orlová padly za oběť roz-
voji průmyslu, zejména těžbě 
uhlí, Dětmarovice však byly 
postiženy jen minimálně.

V roce 1989 proběhly vý-
znamné změny politické 
a hospodářské se změnou 
vlastnických vztahů a struk-
tury průmyslu, zmenšil se 
podíl pracovních příležitos-
tí v zemědělství. Stali jsme 
se součástí EU s otevřenými, 
volně prostupnými vnitřními 
hranicemi.

Koukolná se v roce 1850 stala 
součástí Dětmarovic. Jestliže 
tedy v roce 1804 měly Dět-
marovice (vč. Koukolné) 651 
obyvatel, tak v roce 1990 už 
to bylo 3.500 a v roce 2024 
cca 4.500. Jak vypadaly Dět-
marovice uprostřed tohoto 
intervalu, dokumentuje po-
hlednice zhruba z roku 1900. 
Obec se rozrostla a po roce 
1989 tedy přečkala odliv 
obyvatel z našeho regio-
nu. Tento růst byl naštěstí 
podporován průběžnými in-
vesticemi do oprav a další-
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Projektový den „Toulky českou minulostí“: 
Den plný historie a spolupráce
V pátek 8. listopadu se naše 
škola ponořila do bohaté his-
torie naší země během pro-
jektového dne s názvem 
Projekt napříč školou a podti-
tulem Toulky českou minulos-
tí. Tento den spojil žáky od 1. 
do 9. třídy do smíšených sku-
pinek, které si společně pro-
šly zajímavé kapitoly českých 
dějin.

Každá skupinka se věnova-
la konkrétnímu historické-
mu tématu – od sv. Vác-
lava, přes Přemyslovce, 
alchymisty na dvoře Rudolfa 
II., Jana Ámose Komenského 
až po současné dějiny. Bě-
hem dopoledního povídání se 
žáci dozvěděli nejen důležité 
historické souvislosti, ale také 
si vzájemně předávali vědo-
mosti napříč věkovými ka-
tegoriemi. Výsledkem jejich 
práce byly nádherné plakáty, 
které nyní zdobí chodby naší 
školy a připomínají tento pro-
jekt.

Kromě diskusí ve třídách če-
kala na žáky i praktická stano-
viště, rozmístěná po školních 
chodbách. Každé stanoviště 
nabízelo zážitek, který přene-
sl žáky do konkrétní doby:

• Psaní inkoustem jako za časů 
Marie Terezie.

• Překonávání vozové hradby 
Jana Žižky.
• Skládání svatováclavské 
koruny, která ozdobila hlavy 
českých králů.
• Alchymistické pokusy inspi-
rované dvorem Rudolfa II.
• Bludiště ke svobodě, ve kte-
rém žáci museli spolupraco-
vat, aby našli správnou cestu 
ven.

Projektový den nebyl jen 
o historii, ale především 
o spolupráci. Starší žáci po-
máhali mladším a ti zase při-
nášeli svůj dětský pohled plný 
zvědavosti a radosti. Vznikla 
tak skvělá atmosféra, ve které 

si každý našel své místo.

Na konci dopoledne se uká-
zalo, že Toulky českou minu-
lostí nebyly jen o učení, ale 
hlavně o zážitcích a budová-
ní přátelství mezi žáky všech 
věkových kategorií. Všichni si 
akci náramně užili a už nyní 
se těší na další podobné dny 
plné dobrodružství, objevo-
vání a spolupráce.

Děkujeme všem žákům i uči-
telům za skvělou organizaci 
a za to, že jsme společně mohli 
oživit kouzlo české historie! 

 Martina Kotasová

ho rozvoje. V minulosti lidé 
odcházeli z vesnic za prací 
do měst, v nynější době se 
mnoho lidí stěhuje z vel-
kých měst (nestaví se bytové 
domy, jeden byt tak je fak-
ticky nahrazován rodinným 
domem) do okolních vesnic. 
Od roku 1804 vzrostl počet 

obyvatel 7x, ale počet domů 
13x! Bohužel, novou výstav-
bou mizí volná půda a zeleň. 
Naši dědové by svou obec už 
asi nepoznali. A ta nejmlad-
ší generace nebude věřit, že 
před těmi 100 či 200 lety 
nebyla wifi, internet, mo-
bily, a dokonce ani proud, 

a do práce se chodilo pěšky.

Je ale potěšitelné, že bezpeč-
nost v obci se nezhoršila a Dět-
marovice se tak, i přes svou 
polohu mezi průmyslovými 
městy, zdají být jako dobré 
místo pro žití.
 Jiří Mazurek
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SENior – dopoledne pro aktivní 
seniory 60+

Bookstart – s knížkou 
do života

Místní knihovna v Dětmaro-
vicích přichází s novinkou pro 
všechny seniory, kteří chtějí 
trávit svůj čas aktivně, bavit se 
a dozvídat se nové věci. Každý 
měsíc se můžete těšit na se-
tkání plné zajímavých aktivit.

Na programu bude povídá-
ní o knihách, společné čtení, 
hraní deskových her, luště-
ní křížovek a učení se novým 
dovednostem, jako je práce 
s moderními technologiemi. 
Kromě toho plánujeme zvát 
i zajímavé hosty, kteří přine-
sou inspiraci a podělí se o své 
životní zkušenosti.

První setkání proběhne 23. 
LEDNA 2025 v 9.30 hodin 
v prostorách knihovny. Pokud 
máte chuť se připojit, nevá-
hejte a rezervujte si své místo 
na telefonu 596 550 071 nebo 
e-mailem na adrese knihov-

na@detmarovice.cz.

Těším se na vás a na společná 
dopoledne plná pohody, zá-
bavy a užitečných aktivit!
 Zdeňka Mitašiková, 
 knihovnice

Místní knihovna v Dětmaro-
vicích již několik let pořádá 
oblíbená setkání pro mamin-
ky s dětmi ve věku do 5 let 
v rámci programu Bookstart 
– s knížkou do života. Tato 
setkání nabízejí příležitost 
ke společným chvilkám u kní-
žek, hraní, tvoření a povídání.

Každé setkání je tematicky 
zaměřené a přizpůsobené 
věku dětí. Mezi oblíbené akti-
vity patří tvořivé hry, společné 
čtení leporel, pohybové akti-
vity a rozvoj jemné motori-
ky. Děti i rodiče si tak mohou 

od nás odnést inspiraci, jak 
s knížkami pracovat doma.

Zveme vás na další setkání, 
které se uskuteční v pondělí 27. 
ledna 2025 od 10 hodin. Těšit 
se můžete na milou atmosfé-
ru, zajímavé aktivity a společ-
né objevování světa knih.

Rezervujte si své místo na tele-
fonu 596 550 071 nebo e-mai-
lem na knihovna@detmaro-
vice.cz. Budeme rádi, když se 
připojíte!
 Zdeňka Mitašiková, 
 knihovnice
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Bára Koláčková vicemistryní  
ČR v badmintonu
Mladá badmintonistka Bára 
Koláčková z Dětmarovic, 
která reprezentuje badmin-
tonový klub Orlová, dosáh-
la mimořádného úspěchu 
na Mistrovství České repub-
liky v kategorii U13. Turnaj, 
který se konal ve dnech 16. 
a 17. listopadu v Brněnské 
X-Aréně, přivítal nejlepší 
hráče této věkové katego-
rie. Pro všechny účastníky 
šlo o vrchol sezóny, kte-
rý byl zároveň příležitos-
tí zúročit celoroční tvrdou 
práci.

Bára Koláčková vybojovala 
v singlu nečekaný titul vice-
mistryně republiky a společ-
ně s oddílovou spoluhráčkou 
Theou Sikorovou získala bronz 
ve čtyřhře dívek. 

Stříbro v singlu – cesta 
plná překvapení

Bára se ve dvouhře překva-
pivě probojovala až do finá-
le, když po dvou výhrách nad 
žebříčkově níže postavenými 
hráčkami překonala ve čtvrt-
finále třetí nasazenou hráč-
ku a zajistila si tím postup 
do nedělních finálových bojů. 
V semifinále si po napínavé 
třísetové bitvě poradila i s br-
něnskou Maradovou a mohla 
bojovat o zlato. Po sérii výher 
se ale ve finále musela sklonit 
před republikovou jedničkou 
Denisou Audy, která již byla 
nad její síly. Přesto druhé mís-
to je pro Barču velkým a ne-
čekaným úspěchem.

Bronz ze čtyřhry 
Holky nastoupily do turnaje 

jako třetí nasaze-
ný pár a jejich cí-
lem bylo dosáhnout 
na nejvyšší příč-
ky. Sobotní zápasy 
zvládly s přehledem 
a zajistily si postup 
do nedělního semi-
finále. V něm se jim 
do cesty postavily 
turnajové jedničky, 
které v posledním 
zápase před mis-
trovstvím repub-
liky porazily. Ten-
tokrát i přes snahu 
a bojovnost na své 
soupeřky nestačily. 
„Chtěly jsme ukázat 
více, ale dnes nám 
to prostě nesed-
lo. Soupeřky hrá-
ly dobře a my jsme 
nehrály to nejlepší, 
co umíme,“ přizna-
ly dívky po zápase. 
Z kurtu odcházely 

se smíšenými pocity. Přesto 
je bronzová medaile velikým 
úspěchem a odráží kvalitu ho-
lek. Zároveň je to povzbuzení 
do další práce. 

Do Orlové putuje 
celkem pět medailí

Badmintonový klub Orlová 
zaznamenal na mistrovství 
další cenné úspěchy. Thea 
Sikorová si kromě bronzu ze 
čtyřhry odváží další bronz 
i ze singlu. Další bronzovou 
medaili přidal Samuel Šimík 
ve čtyřhře chlapců. Opět se 
ukázalo, že v orlovských hrá-
čích ročníku narození 2012 
je velký potenciál a příslib 
do budoucna. Medailová sbír-
ka je nejen odměnou za tvr-
dou práci, ale také motivací 
pro další sportovní výzvy.

Celému týmu patří velká gra-
tulace!

 Jan Tobola, 
 předseda 
 oddílu badmintonu 
 TJ Orlová-LutyněHráči Orlové.

Bára Koláčková.
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Poděkování Tříkrálovým koledníkům
Také letos vyrazili do ulic naší 
obce tříkráloví koledníci. Díky 
ochotě dětí a obětavosti do-
spělého doprovodu vyrazilo 
po obci sedm statečných sku-
pinek králů. Počasí jim letos 
celkem přálo, a když nasněži-
lo, byla atmosféra přímo po-
hádková. 

Od 2. do 12. ledna prošli koled-
níci s charitními kasičkami téměř 
celou obcí. Nejmladšímu koled-
níčkovi Aničce bylo teprve 5 let, 
ale svým nadšením pro koledu 
mohla být všem příkladem. Mu-
síme poděkovat ale také ostat-
ním králům, Matějovi a Pavlín-
ce s tetou Andreou Kaděrovou, 
Viktorce, Karolínce, Natálce 
a Michálkovi s maminkou Petrou 
Nádudvári, Ondrovi s Ondrou 
a Adamem s maminkou Hankou 
Eliášovou, Štěpánkovi, Filípkovi 

a Tomáškovi s maminkou Bárou 
Klinovskou, taky Esterce, Timej-
ce a Nikolce s maminkou Radkou 
Kučerovou a Emmičce, Elišce, 
Laurince a Andriánkovi s paní 
učitelkou Katkou Čempelovou 
a taky Alexovi, Petrovi, Marušce 
a Anetce s tetou Bárou Semmle-
rovou, kteří byli opravdu neúnav-
ní a naplnili dokonce kasičky dvě. 

A děkujeme vám, lidem dobré 
vůle, kteří jste otevřeli kole-
dníkům nejen dveře, ale i svá 
srdce, přispěli jste do kasiček 
charitní sbírky a potěšili drob-
nou sladkostí malé koledníky, 
kteří přináší především posel-
ství dobra, naděje a požeh-
nání a přání všeho dobrého 
do našich domovů. Protože 
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Jak pomáhá raná péče
„Když se nám Anička narodila, 
nic neukazovalo na to, že by-
chom si z porodnice nemě-
li vézt domů zdravé miminko. 
Všechna vyšetření, i ta oční, do-
padla dobře. Zhruba ve čtyřech 
týdnech mi začalo být divné, že 
dcera hodně koulí očima. Nej-
sem však typ, co hned všechno 
řeší, a tak jsem si prostě jen řek-
la, že je každé dítě jiné a tohle 
se zklidní. Bloudivé pohyby očí 
však neustávaly a dcera na nás 
vůbec nefixovala zrak.“

Takto začíná jeden z příbě-
hů rodin, které se obrace-
jí na Společnost pro ranou 
péči. Ostravská pobočka se 
zaměřuje na pomoc dětem 
s postižením zraku a jejich ro-
dinám v celém Moravskoslez-
ském kraji včetně Dětmarovic 
a okolí. Mohou se na ni obracet 
rodiče dětí ve věku od naroze-
ní do 7 let, když mají pochyb-
nosti o správném vývoji dítěte 
v oblasti zrakového vnímání. 

Raná péče je sociální služba 
určená rodinám dětí od naro-
zení do 7 let, které se narodily 
s postižením nebo závažným 
onemocněním nebo jsou jimi 
ohroženy ve svém vývoji, a je 
pro rodiny zdarma. Pro její vy-
užití není potřeba mít stanove-
nou diagnózu. Je tu pro všechny 
rodiče, kteří pochybují o správ-
ném vývoji svého dítěte a hle-
dají odbornou pomoc a pod-
poru. Poradkyně jezdí do místa 
bydliště rodiny, což umožňuje 
pracovat s přirozeným prostře-
dím dítěte a dítě se může cítit 

bezpečně ve známém okolí. 
Každá rodina má svůj indivi-
duální plán podpory, v němž 
si spolu s poradkyní rané péče 
stanovují cíle, na kterých spo-
lupracují. Rodina si může za-
půjčit pomůcky a hračky pro 
stimulaci vývoje dítěte, stejně 
tak i odbornou literaturu. Ost-
ravská pobočka Společnosti pro 
ranou péči také pořádá pro ro-
diny společné pobyty, setkání, 
přednášky a semináře, věnu-
je se také informování lékařů 
a dalších odborníků o podpoře 
dětí s handicapem a jejich rodin.

A jak pokračoval příběh Aničky 
a její rodiny? „Objednali jsme 
se na oční vyšetření a lékař-
ka nám doporučila kontakto-
vat ranou péči. To jsme učinili 
a k nám domů začala dojíždět 
poradkyně rané péče,“ říká 
Aniččina maminka. „Sedly jsme 
si spolu od začátku. Je pro nás 
bez nadsázky nejdůležitějším 
člověkem, co se handicapu 
Aničky týká. Bez ní, respektive 
bez služby rané péče, bychom 
byli vysloveně v pasti. Spous-
tu věcí si samozřejmě dokážu 
najít, vyhledat, domyslet, ale 
pořád jsou věci, které bez pra-
xe a zkušeností získat nejdou. 
Tím pádem je pro mě zkušená 
poradkyně ten nejrelevantněj-
ší zdroj informací a podpory, 
který můžu mít. Zároveň vidím, 
jak dokáže s Aničkou pracovat. 
Umí jí zaujmout na první dob-
rou, tuší dopředu, jaké reakce 
můžou nastat, a vlastně ji nic 
nepřekvapí. Poradkyně je pro 
mě důležitá i v tom, že jí můžu 

svěřit cokoli, co se Aničky týká, 
a vím, že jsou mé obavy, pocity 
v bezpečí. Vím, že mě neod-
soudí, ale nabídne vždy nějakou 
pomoc, radu… Všem rodinám, 
které se v podobné situaci ocit-
nou, bych přála, aby je to ne-
dostalo jako rodinu na kolena. 
Protože si myslím, že k tomu 
není důvod. Že všechno má ře-
šení, a nakonec i barvy :-). A že 
dítě potřebuje hlavně fungující 
zázemí. Přeji, aby rodiče táhli 
za jeden provaz, aby se kvůli dí-
těti s postižením nestranili lidí. 
Doporučuji kontaktovat ranou 
péči proto, že přináší do rodin 
obrovskou podporu a klid. Dává 
informace, které rodiny nedo-
stanou ani od lékařů, ani od uči-
telů. Konkrétně pro nás je to 
TOP služba, ale těžko se to po-
pisuje, dokud to člověk nezažije 
napřímo,“ uzavírá maminka.

Máte-li pochybnosti o správ-
ném vývoji vašeho dítěte, 
kontaktujte Společnost pro 
ranou péči: ostrava@ranape-
ce.cz; tel. 774 567 236; www.
ranapece.cz/ostrava/. Ranou 
péči podporuje také Obec 
Dětmarovice, v roce 2024 ji 
podpořila částkou 7 000 Kč.

 Kristina Mezníková, 
 koordinátorka projektů

symboly K+M+B znamenají 
„Christus mansionem benedi-
cat“, což je „Kristus požehnej 
tomuto domu“. 

Tak ať vám všem Bůh žehná.

Díky vaší štědrosti se do sbírky 
Charity České republiky vy-
bralo celkem 75 134 Kč. 

Pokud byste se také chtě-
li zapojit do příští koledy jako 

králové, zavolejte v listopadu, 
budete srdečně vítáni.
 
 Taťána Čempelová, 
 koordinátorka 
 Tříkrálové sbírky
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O nás bez nás
O nás bez nás… I tak by se 
dalo nazvat počínání obecní-
ho úřadu v Dětmarovicích. Jistě 
si ještě zřetelně pamatujeme 
celé dění kolem „kauzy“ lustru 
v Dělnickém domě, který jsme 
zřejmě (snad) již obhájili. I když 
i to není jisté, jelikož to vypadá, 
že dokumenty snesou hodně 
a rada si stejně udělá, jak za-
mýšlí. Ani teď mě nepřestává 
udivovat i další rozhodnutí rady 
ohledně rekonstrukce obřadní 
síně na obecním úřadě.

„Rada obce plní úkoly, jimiž ji 
pověřilo zastupitelstvo obce, 
a jemu se také zodpovídá. 
Kromě toho rada obce při-
pravuje návrhy pro jednání 
zastupitelstva a zabezpečuje 
plnění jeho usnesení.“

Dle svědectví přítomných 
na zastupitelstvu obce, kte-
ré se konalo 18. 12. 2024, se 
na zasedání řešila mimo jiné 
i rekonstrukce obřadní síně 
v Dětmarovicích, která pro 
mnohé zastupitele byla novin-
kou, a proto chtěli vidět návrhy 
a mít více informací. Odpovědí 
bylo, že na příštím jednání za-
stupitelstva se na problematiku 
rekonstrukce podívají podrob-
něji, že ještě sami nic k tomu 
na úřadě nemají. Na příštím za-
stupitelstvu měl být tedy k dis-
pozici první návrh, ke kterému 
bude následně možná společ-
ná diskuze. Mým překvapením 
bylo, že v zápisu ze zastupitel-
stva o tomto nebyla ani zmín-
ka, a ještě větším překvapením 
bylo, že 6. 1. 2025 bez jakého-
koliv projednání se zastupitel-
stvem se již rozhodlo i o firmě, 
která tuto rekonstrukci prove-
de, a dokonce, že k 13. 1. 2025 je 
obřadní síň již v přestavbě. A to 
nejspíše už delší dobu. Pod-
le jakého návrhu a proč neměli 
zastupitelé jakoukoliv možnost 

tento návrh projednat? To bude 
vědět asi pouze svědomí da-
ných lidí, kteří o celé této akci 
věděli už měsíce dopředu.

Proto na Vás na občany ape-
luji, pokuste se alespoň občas 
zajít sami podívat na zasedání 
zastupitelstva obce, opravdu 

je třeba, aby na vše dohlížely 
i oči a uši lidu…

Na přiložených fotografiích vi-
díte minulý a momentální stav 
(13. 1.) obřadní síně na obec-
ním úřadě Dětmarovice. 

 Tereza Dostalová
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Signály, podle kterých rozpoznáte 
podvodnou SMS zprávu či email:

■ Očekáváte obdobnou zprávu?

■ Je od Vás vyžadována rychlá reakce?

■ Obsahuje text gramatické nebo pravopisné chyby?

■ Byli jste požádáni, abyste na stránkách zadali své  
 osobní či bankovní údaje?

■ Vyvolává ve Vás zpráva emoce, jako například strach,  
 zvědavost nebo radost?

■ Obsahuje webová adresa ve zprávě podtržítka, 
 pomlčky nebo zaměněné či zpřeházené znaky?

Na tyto zprávy nereagujte a odkazy 
tohoto typu nerozklikávejte.

Na co si dát pozor při 
podvodných telefonátech:
■ Je číslo, které Vám volá, neznámé?

■ Vytváří ve Vás volající pocit naléhavosti  
 nebo vyžaduje rychlou reakci?

■ Vzbuzuje ve Vás telefonát silné emoce,  
 jako například strach, zvědavost nebo  
 radost?

■ Žádá Vás volající o něco neobvyklého  
 nebo podezřelého?

Pokud máte jakékoli pochybnosti 
nebo se cítíte nepříjemně, jedno-
duše zavěste. 
Je lepší být opatrný, než riskovat.

Buďte vždy bdělí a vyhodnocujte kriticky, zda se nejedná o podvod.

Podvodné SMS a emaily obsahují odkazy na falešné webové stránky. 
I falešné stránky mohou vypadat identicky jako oficiální stránky.

Ahoj dědo, mám nové 
číslo, potřeboval bych...

Dobrý den, tady 
Policie České republiky, 

musíte urychleně... 

Dobrý den, tady Vaše  
banka, jaké jsou Vaše.... 

MPSV varuje před 
podvodnými SMS, 
emaily a telefonáty
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Základní škola a Mateřská škola Dětmarovice, příspěvková organizace 

ZÁPIS DO PRVNÍ TŘÍDY 
 

Veškeré informace o způsobu konání  

zápisu do 1. třídy budou uveřejněny na stránkách  

školy www.zsdetmarovice.cz. 
 

Termín konání zápisu pro děti z MŠ Dětmarovice Střed 

ve čtvrtek 3. dubna 2025 od 13.00 do 16.30 hodin 
 

Termín konání zápisu pro děti z MŠ Dětmarovice Koukolná 

 středa 2. dubna 2025 od 13.00 do 16.30 hodin 
 

Děti, které nenavštěvují místní mateřské školky, mohou využít kteréhokoliv z uvedených termínů. 

Těšíme se na Vás!      Pedagogický sbor ZŠ Dětmarovice 

osmisměrka

AMPÉR, BLÍZKO, BLUDIŠTĚ, BODYČEK, BYTNÁ, DOTYK, DRAČKA, DRUHÁ, EFEKT, EMOCE, ETAPY,  
EXKAVÁTOR, FLITR, HEROIN, CHASNÍK, CHRLIČ, CHRTÍK, CHUCHLE, INDEX, IONTY, KANONÝR,  
KLOPA, KNÍŽE, KOUTY, KREMPY, KURIKULUM, LÉČKA, LEJNO, LELEK, LIMBA, LIPANI, LÍSTKY, MAMBA,  
MATKA, MEDAILE, MUDRC, MUŽIK, NECKY, OBCHVAT, ODCHYT, OCHOTA, OLEJKA, OPIÁT, OPICE,  
OTVOR, POJISTKY, PRŠÁK, PTÁCI, RIVAL, RUČITEL, RUDKA, SACHARIDY, SCÉNA, SKÚTR, STÁZE,  
ŠIPÁK, ŠIRÁK, ŠKRALOUP, TĚŽKOSTI, TRISTNOST, TURISTÉ, VIOLA, VSTUP, VYZNÁNÍ, ZÁLUSK

Tajenka: ... větší radost z druhého než ze sebe.Mahátma Gándhí: Pravá láska je ta, v níž máme ... dokončení v osmisměrce.
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Medové dny

Adventní koncert
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společenská kronika

Listopad 2024
81 let

Edvin Sydor
Bedřich Malchar
Irena Mašatová

Alžběta Mikulová
Alena Žaludová
Jiřina Wójciková

82 let
Anna Kolková

83 let
Božena Sikorová

84 let
Miroslav Maroštík
Zdeněk Komínek

Jiřina Roháčová
Emilie Kantorová

Zdenka Staniczková

85 let
Anna Nelhübelová
Zdeňka Kijonková

86 let
Stanislava Janusová

Marie Staníčková

87 let
Alžběta Fierlová
Zdeněk Čempel

93 let
Emilie Repperová 

94 let
Marta Chlebková

Prosinec 2024
80 let

Leo Zastávka
Dagmar Stachová

81 let
Radislav Ječmínka

Karel Lariš

82 let
Alice Maroštíková
Jozefa Špandelová
Věra Ječmínková

Ludmila Kyjonková

85 let
Břetislav Menšík

Zdeňka Kuřidymová
Zdeňka Latečková

Eva Čempelová

Oslavili životní jubileum

Všem jubilantům gratulujeme!

Zlatou svatbu oslavili v listopadu 
manželé Soňa a Daniel Obořilovi

Rudolfa Wójcika
Annu Skýbovou
Květu Nogovou

Vzpomínáme na zemřelé 

Dne 13. 1. uplynulo 
1. výročí úmrtí 

paní ANNY KOHUTOVÉ.
S láskou vzpomínají 

manžel, syn Jirka 
s manželkou, 

dcera Katka s rodinou 
a bratr Miloš s rodinou.

Čas jak voda letí, 
ale vzpomínky zůstávají

Dne 1. března uplyne 
100 let od narození 

našeho otce, dědečka 
a pradědečka 

pana LEOŠE POLEDNÍKA 
a 1. května uplyne 95 let 

od narození jeho manželky 
paní HELENY POLEDNÍKOVÉ. 

Kdo jste je znali, vzpomeňte s námi.
Dcery Eva a Marie s rodinami.

Kdo tě znal – vzpomene,
kdo tě měl rád – nezapomene.

Dne 8. 1. 2025 
jsme vzpomněli 

10. smutné výročí 
úmrtí pana 

LUBOMÍRA RDUCHA.
S láskou a úctou vzpomíná 
sestra Lydie s manželem,
dcera Renáta s rodinou 

a syn Roman.

Kdo v srdcích žije, 
neumírá.

Dne 5. 1. 2025 
jsme vzpomněli 

2. smutné výročí úmrtí
naší milované dcery

ING. LUCIE ŠVAJNÉ.
S láskou vzpomínají rodiče,
babička, strýc a kamarádi.
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Rozsvěcování vánočního stromu


